
Oversigt overhøringssvar
Resuméer
Samlet resumé
Resumé – Dagtilbud
Resumé – Skole
Resumé – Familie & Rådgivning
Resumé - Fælles-MED Børn og Unge, Sekretariats-MED, Viborg Ungdomsråd og Handicaprådet

Dagtilbud
- Fag-MED Dagtilbud

Lokal MED og bestyrelser
- Område Nord områdebestyrelse
- Område Nord MED-udvalg
- Område Sydøst MED-udvalg
- Område Sydvest områdebestyrelse
- Område Sydvest MED-udvalg
- Område Sydøst områdebestyrelse
- Område Sydøst MED-udvalg
- Område Vest MED-udvalg
- Område Øst områdebestyrelse
- Område Øst MED-udvalg
- Børnehaven Spurvehuset bestyrelse og MED-udvalg
- Børnehuset Tommeliden MED-udvalg og bestyrelse
- Børnehuset Videbechs Minde bestyrelse
o Bilag 1 (Videbechs Minde): Oversigt og overslagspriser
o Bilag 2 (Videbechs Minde): Katalog over ønsker til fysiske rammer
- Digterparkens Børnehus bestyrelse
- Digterparkens Børnehus MED-udvalg

Skoler
- Fag MED – Skole
- Skolelederforeningen
- Viborg lærerkreds

Lokal MED og bestyrelser
- Brattingsborgskolen fællesbestyrelse og MED-udvalg
- Bøgeskovskolen og Egeskovskolen MED-udvalg og skolebestyrelse
- Finderuphøj Skole MED-udvalg og skolebestyrelse
- Frederiks Skole skolebestyrelse og MED-udvalg
- Hald Ege Skole MED-udvalg og skolebestyrelse
- Hammershøj Skole skolebestyrelse
- Houlkærskolen MED-udvalg og skolebestyrelse
- Karup Skole MED-udvalg og skolebestyrelse
- Løgstrup Skole skolebestyrelse og MED-udvalg
- Møldrup Skole MED-udvalg og skolebestyrelse
- Mønsted Skole MED-udvalg
- Mønsted-Sparkær Skole fællesbestyrelse
- Nordre Skole MED-udvalg og skolebestyrelse
- Overlund Skole MED-udvalg og skolebestyrelse
- Rosenvængets Skole MED-udvalg og skolebestyrelse
- Rødkærsbro Skole MED-udvalg og skolebestyrelse
- Stoholm Skole MED-udvalg og skolebestyrelse
- Sødalskolen skolebestyrelse
- Søndre Skole MED-udvalg
- Søndre Skole skolebestyrelse
- Ulbjerg Skals Skole fællesbestyrelse og MED-udvalg
- Ungdomsskolen MED-udvalg og skolebestyrelse
- Vestervang Skole skolebestyrelse
- Vestervang Skole MED-udvalg



- Vestfjendsskolen MED-udvalg og skolebestyrelse
- Vestre Skole MED-udvalg og skolebestyrelse
- Ørum Skole MED-udvalg og skolebestyrelse

Familie og Rådgivning
- Fag MED - Familie og Rådgivning
- Lokal-MED Familieafdelingen
- Lokal-MED PPL
- Lokal-MED Sundhedsplejen

Øvrige
- Fælles-MED Børn og Unge
- Sekretariats MED-udvalg
- Handicaprådet
- Viborg Ungdomsråd



1

Samlet resumé af høringssvar vedr. budgetkatalog og reduktioner 2020-23 
Budgetrammer
Der udtrykkes generelt stor usikkerhed i høringssvarene omkring økonomien, grundet den negative 
demografiudvikling og dennes ukendte indflydelse på de kommende års budgetter. Der udtrykkes desuden 
bekymring for det generelle serviceniveau med udgangspunkt i de kontinuerlige reduktioner et betydeligt 
fald i det samlede budget fra 2020-2023. 

Skole
Overordnet set er alle enige i følgende: ”En mængdetilpasset økonomisk ramme som følgende af faldende 
børnetal ændrer i udgangspunktet ikke ved en samlet opgave omkring børns læring og trivsel. Vi ser således 
med bekymring på muligheden for at lykkes med den pædagogiske opgave omkring inklusion og sunde 
læringsfællesskaber – herunder ASF, ordblindeindsats, flersprogede børn, specialpædagogisk bistand mv.”

Der bliver desuden påpeget, at hvis demografiregulering effektueres, bliver det nærmest umuligt at tildele 
én lærer til alle fagfaglige undervisningstimer.

Dagtilbud
Flere høringsparter på dagtilbud giver desuden udtryk for at en demografimodel hvor man fastholder 
reguleringen 60% ved positiv vækst og 100 % ved negativ vækst, er uholdbart og forventer i stedet fuld 
demografiregulering ved tilgang af flere børn. 

De fleste høringsparter på Dagtilbud giver desuden udtryk for at der ved stigende børnetal i Dagtilbud og 
faldende børnetal på skoleområdet som minimum bør ske en omfordeling i B&U.

Enkelte høringsparter på dagtilbud tilkendegiver, at det med de nuværende budgetter er det svært at drive 
små enheder, så de har en forsvarlig normering i hele åbningstiden. Når vi har små enheder, som skal 
tilgodeses ekstra, bliver dette på bekostning af de store enheder, som herved får ringere vilkår.

Udfordringer – Klasser forberedt til børn med ASF
Overordnet set er alle høringsparter enige i følgende: ”Vi er uforstående over for, at et bredt politisk 
indsats- og fokusområde jf. konstitueringsaftalen skal finansieres inden for B&U. Det er svært at forestille 
sig, at vi inden for eksisterende ramme, som presses yderligere i kommenende overslagsår, kan finde 
økonomien hertil”.

Enkelte skoler udtaler sig herudover om indholdet i forslaget vedr. ”Spor 1 – klasser”. Bekymringerne går 
hovedsageligt på om der er muligt at overføre/opbygge de tilstrækkelige kompetencer på almenområdet, 
den reelle mulighed for at sikre de bedste fysiske rammer for børn med ASF, opbakning til klasserne fra 
forældre til børn uden ASF, kvaliteten af tilbuddet, kvaliteten af tilbuddet, hvis antallet af voksne tilknyttet 
klassen varierer afhængigt af antal børn med ASF, trivslen hos børn med ASF i en almenklasse hvor børnene 
i forvejen har forskellige udfordringer og den pædagogisk udfordring i at håndtere variationen af 
udfordringer, at de ekstra midler går til konsulentbistand og uddannelse og ikke tilstedeværelse i klassen.

Handicaprådet har indsendt høringssvar på Autismeanalysen. Rådet er meget positive over for det store 
arbejde, analysen viser, og for de tiltag og forandringer som ønskes realiseret. 

Viborg Ungdomsråd at man bør se på mulighederne for at opretholde en afdeling for elever med ASF, da 
det på længere sigt vil være gavnligt for eleverne, og sandsynligvis også økonomisk, taget den psykiske 
belastning, på elever med ASF i betragtning.
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Bestyrelse og MED udvalg på Vestervang skole giver udtryk for de er bekymrede for at oprettelsen af ”spor 
1 – klasser” vil betyde, at personalets store viden om ASF og kombinationsdiagnoser og deres kompetencer 
fremadrettet forsvinder og ikke kan sættes i spil for elever med ASF i Viborg Kommune, med potentiel 
dårligere trivsel og skolefravær til følge. Samtidig er de bekymret for, om læring og trivsel for A-klassens 
tilbageværende elever bliver dårligere. Prioriteres spor 1 i ASF analysen, formoder de, at elevgrundlaget 
hos A-klasserne vil ændres markant, således at elevsammensætningen blive elever med større diagnostisk 
kompleksitet, og der er bekymring for om den øgede kompleksitet kan rummes inden for den nuværende 
takst. Begge er desuden bekymrede for om reduktionen af elevtal kan opnås inden pavillonerne skal tages 
med i juli 2021. Bestyrelsen på Vestervang Skole anbefaler, at der prioriteres anlægsmidler til at udbygge A-
klasserne på Vestervang Skole, så bygningerne tilpasses det nuværende realistiske elevantal og behov på 
ca. 115 elever. 

Lokal MED i PPL forudser, at PPL kommer til at spille en central rolle i etablering, opbygningen og driften af 
tilbuddet og dermed tilgodeses i forhold til tildeling af ressourcer. 

Udfordringer – Justering af folkeskolereform
Flere skoler forventer, at der kommer mere økonomi ud til skoler efter justering af skolereformen sammen 
med at kortere skoledage bør betyde mere økonomi til klubberne. Alle kommunale høringsparter på 
Dagtilbud forventer, at der tilføres ekstra midler til tiltaget og at pengene dermed ikke skal findes på 
dagtilbudsområdet.

Driftsønsker - Ordblindeindsats
Overordnet set er alle enige i, at det er et godt tiltag, men udtrykker ligeledes følgende: ”Vi er uforstående 
over for, at et bredt politisk indsats- og fokusområde jf. konstitueringsaftalen skal finansieres inden for B&U. 
Det er svært at forestille sig, at vi inden for eksisterende ramme, som presses yderligere i kommenende 
overslagsår, kan finde økonomien hertil”.  Der gives hermed også udtryk for en bekymring for, at 
finansiering af disse tiltag kommer til at påvirke almenområdets normering.

Lokal MED i PPL forudser, at PPL kommer til at spille en central rolle i etablering, opbygningen og driften af 
tilbuddet og forventer derfor at blive tilgodeset i forhold til tildeling af ressourcer.

Teknisk tilretning af anlægsbudget
Skals Skole er uforstående over, at de midler de var lovet at kunne beholde hvis det ikke lykkes at flytte 
Ulbjerg SFO, er forsvundet.

Ørum Skole påpeger vigtigheden af at midlerne til ombygningen af skolen ikke nedsættes eller udskydes.

Bestyrelse og MED udvalg i område Nord finder det vigtigt, at der ikke ændres på tidsfristen for byggeriet i 
Skals, som er blevet skubbet ad flere omgange. 
Nye anlægsønsker i Budgetperioden
Der er generel tilfredshed fra de dagtilbud, skoler og klubber der er blevet prioriteret i budgetkataloget.

Søndre Skoles bestyrelse og MED udvalg tilføjer, at de gerne ser, at processen fremskyndes på grund af 
bygningens tilstand. 

Sødalskolens bestyrelse og lokal MED undrer sig over at deres del af helhedsplanen ikke fremgår af 
anlægsønskerne. I planen er der afsat 800.000 kr. til forbedring bygningsmassen på afdelingen i Løvel og 
600.000 kr. til forbedringer af bygningsmassen på afdelingen i Rødding. Desuden henvises der til 
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anlægsønsker, som blev præsenteret for Børne- og Ungdomsudvalget i februar 2019. Ønskerne fremgår af 
skolebestyrelsens høringssvar.

Lokal MED i område Vest fremlægger desuden et ønske om en liggehal i Bulderby. Denne blev sparet væk 
da der blev oprettet vuggestuepladser i 2017. 

Bestyrelsen og MED udvalg i område Nord fastholder deres indstilling fra høringssvaret i 2017 og 2018 om, 
at der i børnehuset Lupinmarken, som følge af etablering af produktionskøkken enten bør bygges et helt 
nyt tidssvarende børnehus eller som minimum tilbygges minimum 80 m2 som lokalplanen tillader. 
Alternativt forventes der store udgifter til vedligeholdelse af nuværende bygning.

Digterparkens Børnehus ønsker en tilbygning, så de får m2 svarende til det antal børn de har, samt 
renovering af nuværende bygninger. Børnehuset presses ifølge bestyrelse og MED udvalg af henholdsvis 
bortfald af udegruppetillæg (har betydet at en overnormering på 15 børn har kunnet håndteres ved ture ud 
af huset) og af nedslidte bygninger. 

Bestyrelsen fra Børnehuset Videbechs Minde tilkendegiver at Børnehusets fysiske rammer nogle steder nu 
er i en stand hvor det ikke kan garanteres, at de kan overholde gældende krav til fx arbejdsmiljø, børnenes 
miljø og pædagogiske rammer. Der efterspørges etablering af ny vuggestueafdeling, forbedring af børnenes 
toiletforhold, forbedring af personalets faciliteter, forbedring af lysforhold, optimering af legeplads, 
forbedring af kreativt værksted til en samlet værdi af 3,8 mio. kr.

Nye anlægsønsker ud over budgetperioden
Der er generel tilfredshed fra de dagtilbud, skoler og klubber, der er blevet prioriteret i budgetkataloget.

Fællesbestyrelsen på Mønsted/Sparkær Skoler samt lokal MED opfordrer til at faglokalerne på Mønsted 
skole og Sparkær Skole medtænkes i de nye anlægsønsker. Lokalerne er over 55 år gamle og er ikke 
tidssvarende.

Hammershøj Skoles bestyrelse og lokal MED anerkender at ønsket om renovering af 
omklædningsfaciliteterne ved gymnastiksalen er registreret, men at en udsættelse er uacceptabel, da det 
vurderes at en så lang udsættelse blot øge risikoen for tæring og mere omfattende skader og dermed at 
gymnastiksalen ikke kan benyttes af dagplejen, børnehuset, skolen eller idrætsforening. Skoleledelsen har 
ligeledes tidligere anmodet om en renovering af udluftningssystemet på skolen. 

Karup Skoles bestyrelse og lokal MED ønsker at blive tilgodeset, da bl.a. fysik og idrætsfaciliteter (særligt 
omklædning) ikke er tilsvarende og afspejler at lokalerne er indrettet på et tidspunkt, hvor undervisningen 
var anderledes end nu ift. indretning og brug af faglokaler.

Egeskovskolen og Bøgeskovskolen gør opmærksom på at der ved justeringer af skolestrukturen vil blive 
behov for anlægsmidler.
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Reduktioner: Forslag fra Økonomi- og Erhvervsudvalget
Samling af pedelfunktionerne
Skoler
Overordnet set er alle enige i følgende: ”Reduktionen ved besparelserne står ikke mål med de 
kvalitetsmæssige konsekvenser. Vi ønsker at den nuværende distriktsmodel skal fastholdes og der skabes ro 
om strukturen fremadrettet”.

De fleste mener også, at teknisk service er en vigtig del af kerneopgaverne på skolerne og at en yderligere 
centralisering efter deres mening ikke vil bidrage til større fokus på opgaverne eller et stærkere fagligt 
miljø, men at det tværtimod vil det stække de lokale frihedsgrader, forhindre smidige opgaveudførelser og 
mindske den lokale forståelse for styringsopgaven og de konkrete styringsværktøjer. 

Dagtilbud
Størstedelen af høringsparterne på Dagtilbud er positive vedr. forslaget og efterspørger generelt en 
harmonisering af servicen områderne i mellem – både geografisk og fagligt. Flere høringsparter på 
dagtilbud stiller forslag om at områdestrukturen for pedelfunktionerne følger den geografiske opdeling som 
dagtilbudsområderne har. 

Enkelte høringsparter på Dagtilbud udtrykker bekymring for om nærhed, kendskab og ansvar fra 
pedellernes side kan forsvinde. 

Reduktion på 1% på decentrale konti, administrativ organisation under Økonomi- og 
Erhvervsudvalget
Dagtilbud
Bestyrelsen og lokal MED i område sydvest udtrykker bekymring for at en reduktion vil betyde flere 
administrative opgaver til børnehusledere samt forringelse af serviceniveauet.

Familie & Rådgivning
Lokal MED i Familieafdelingen antager, at der, såfremt der sker besparelser på familieområdet, 
socialrådgiversiden, vil ske en serviceforringelse i den direkte borgerkontakt. 

Familieafdelingen er løbende opmærksom på effektiviseringen og koordinering i og af sagsbehandlingen. 
Samtidig er der øget fokus på den kvantitative målsætning vedr. liggetid i afdækningsfasen, overholdelse 
lovpligtige frister og interne retningslinjer om sagsbehandlingstid. Da lovgivningen er fundamentet for 
sagsarbejdet og ufravigeligt i krav hertil vil en reduktion af socialrådgivere antages at kunne betyde mindre 
kontakt til den enkelte borger og vores samarbejdspartnere.

Sundhedsplejen er bekymret for, at besparelser på konto 6 vil medføre at flere administrative opgaver må 
løses af sundhedsplejersker.

Øvrige
Sekretariats-MED udtrykker generel bekymring over de løbende besparelser på konto 6, men anerkender, 
at der for 2020 er tale om reduktioner og ikke effektiviseringer, hvilket giver mulighed for, at besparelsen 
kan findes ved en reduktion af serviceniveauet.
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Centralisering af bygningspulje
En stor del af høringsparterne i Dagtilbud mener, at det er for optimistisk med en besparelse på 20% og 
stiller spørgsmål til hvad begrundelsen for denne besparelse er. Der udtrykkes desuden generelt på 
Dagtilbud bekymring for om anlægsmidlerne målrettet Dagtilbud fremadrettet vil kunne bruges på andre 
områder, eksempelvis til skoler eller plejecentre.

Sekretariats-MED udtrykker bekymring for at nedskæring af puljen, kan betyde, at der ikke vil være 
ressourcer nok til akut opståede vedligeholdsopgaver. Det er ligeledes vurderingen, at der ikke vil være et 
yderligere effektiviseringspotentiale ved en centralisering af puljen, men derimod en risiko for tab af 
kompetencer i en evt. overgangsperiode.  

Centralisering af dele af administrationen på skoler
Skoler
Overordnet set er alle enige i følgende: ”Vi ser ikke at centraliseringen af dele af administrationen på nogen 
måde står mål med de åbenlyse konsekvenser en reduktion måtte have for børn, forældre, medarbejdere og 
ledelse”.

Desuden opfordrer de alle til: ”At man tænker sig rigtig godt om en gang til og kigger i resultaterne fra 
sidste gang, spørgsmålet blev drøftet”.

Mange henviser til, at det fremsendte forslag er bygget på KLK’s rapport tilbage i 2016 og at forslaget 
tidligere har været bragt i spil i forhold til skolernes administration tilbage i 2016/2017. Der blev dengang 
lavet et grundigt analysearbejde af de forskellige opgaver, der bliver løst ude på skolerne, og hvad 
konsekvenserne ville være ved centralisering af opgaverne. Som en konsekvens af dette arbejde blev der 
ikke valgt den centrale løsning for dele af opgaverne, men en model hvor tildelingsmodellen blev udsat
for en generel reduktion. 

Mange udtrykker også bekymring for at en konsekvens af forslaget vil blive en opgaveglidning fra en
sekretær/administrativ leder til en skoleleder eller pædagogisk personale.

Dagtilbud
Område-MED Nord har positive oplevelser efter centralisering af administrationen på dagtilbud.

Øvrige
Sekretariats-MED bemærker, at besparelsen allerede er taget én gang. Sekretariats-MED peger endvidere 
på, at såfremt der i det endelige udmøntningsforslag foreslås en løsning lig centraliseringen på 
dagtilbudsområdet, at erfaringerne hermed inddrages ift. at sikre en god og stabil indkøringsfase. Der må i 
en overgangsfase forventes et produktionstab, ligesom en harmonisering vil betyde mindre understøttelse 
på nogle skoler og mere understøttelse på andre.  Desuden vil der være lokale opgaver, som et 
centraliseret sekretariat ikke vil kunne understøtte.
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Resumé af høringssvar vedr. budgetkatalog og reduktioner 2020-23 - 
Dagtilbud

Resumé af høringssvar fra Dagtilbuds – MED, Områdebestyrelser og MED udvalg samt bestyrelser og 
MED udvalg i de selvejende børnehuse.

Emne i Budgetkatalog: Høringssvar:
Budgetrammer Flere høringsparter på dagtilbud giver udtryk for, at det skaber usikkerhed om 

økonomien, at der midt i budgetlægning bliver udarbejdet en ny 
befolkningsprognose, som betyder at vækstraten bliver mindre end forventet. 

Flere høringsparter på dagtilbud giver desuden udtryk for at en 
demografimodel hvor man fastholder reguleringen 60% ved positiv vækst og 
100 % ved negativ vækst, er uholdbart og forventer i stedet fuld 
demografiregulering ved tilgang af flere børn. 

De fleste høringsparter på Dagtilbud giver desuden udtryk for at der ved 
stigende børnetal i Dagtilbud og faldende børnetal på skoleområdet som 
minimum bør ske en omfordeling i B&U.

For ikke at skabe usikkerhed om økonomien på området anbefaler 
medarbejdersiden i Dagtilbuds MED, at de gamle prognosetal i forhold til 
demografimodel fastholdes til finansiering af, de øgede udgifter på 
specialområdet, større behov i forhold til den øgede dækningsgrad i 
institutionerne samt underfinansierede madordninger.

Enkelte høringsparter på dagtilbud tilkendegiver, at det med de nuværende 
budgetter er det svært at drive små enheder, så de har en forsvarlig 
normering i hele åbningstiden. Når vi har små enheder, som skal tilgodeses 
ekstra, bliver dette på bekostning af de store enheder, som herved får ringere 
vilkår.

Bestyrelse og Lokal MED område sydvest tilkendegiver, at der bør indføres 
tildelingsmodel på dagtilbudsområdet, som afspejler faktiske børnetal og 
socioøkonomiske forhold. 

Udfordringer – Klasser 
forberedt til børn med 
ASF

Alle kommunale høringsparter på Dagtilbud anerkender, at der er tale om 
gode tiltag, men også at der er en bekymring for, at finansiering af disse tiltag 
kommer til at påvirke almenområdets normering. Det forventes, at der 
tilføres ekstra midler til tiltaget og at pengene dermed ikke skal findes på 
dagtilbudsområdet.

Udfordringer – Justering 
af folkeskolereform

Alle kommunale høringsparter på Dagtilbud forventer, at der tilføres ekstra 
midler til tiltaget og at pengene dermed ikke skal findes på 
dagtilbudsområdet.

Driftsønsker - 
Ordblindeindsats

Alle kommunale høringsparter på Dagtilbud anerkender, at der er tale om 
gode tiltag, men også at der er en bekymring for, at finansiering af disse tiltag 
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kommer til at påvirke almenområdets normering. Det forventes, at der 
tilføres ekstra midler til tiltaget og at pengene dermed ikke skal findes på 
dagtilbudsområdet.

Teknisk tilretning af 
anlægsbudget

Bestyrelse og MED udvalg i område Nord finder det vigtigt, at der ikke ændres
på tidsfristen for byggeriet i Skals, som er blevet skubbet ad flere omgange.
Det skaber usikkerhed hos personale, ledelse og påvirker arbejdsmiljøet 
negativt.

Nye anlægsønsker i 
Budgetperioden

Der er blandt høringsparterne på Dagtilbud generelt positive tilkendegivelser i 
forhold til de projekter, der er afsat midler til i budgethæftet.

Lokal MED i område Vest fremlægger desuden et ønske om en liggehal i 
Bulderby. Denne blev sparet væk da der blev oprettet vuggestuepladser i 
2017. 

Bestyrelsen og MED udvalg i område Nord fastholder deres indstilling fra 
høringssvaret i 2017 og 2018 om, at der i børnehuset Lupinmarken, som følge 
af etablering af produktionskøkken enten bør bygges et helt nyt tidssvarende 
børnehus eller som minimum tilbygges minimum 80 m2 som lokalplanen 
tillader. Alternativt forventes der store udgifter til vedligeholdelse af 
nuværende bygning.

Digterparkens Børnehus ønsker en tilbygning, så de får m2 svarende til det 
antal børn de har, samt renovering af nuværende bygninger. Børnehuset 
presses ifølge bestyrelse og MED udvalg af henholdsvis bortfald af 
udegruppetillæg (har betydet at en overnormering på 15 børn har kunnet 
håndteres ved ture ud af huset) og af nedslidte bygninger. Sammenlægning 
med Børnehuset Tommeliden har været undersøgt, men ikke imødekommet.

Bestyrelsen fra Børnehuset Videbechs Minde tilkendegiver at Børnehusets 
fysiske rammer nogle steder nu er i en stand hvor det ikke kan garanteres at 
de kan overholde gældende krav til fx arbejdsmiljø, børnenes miljø og 
pædagogiske rammer. Børn vil snart selv kunne forlade institutionen gennem 
misligholdt hegn mv. Der efterspørges etablering af ny vuggestueafdeling, 
forbedring af børnenes toiletforhold, forbedring af personalets faciliteter, 
forbedring af lysforhold, optimering af legeplads, forbedring af kreativt 
værksted til en samlet værdi af 3,8 mio. kr.

Nye anlægsønsker ud 
over budgetperioden

Der er generelt positive tilkendegivelser på dagtilbudsområdet i forhold til de 
projekter, der er afsat midler til i budgethæftet.

Andet MED-udvalg og bestyrelsen i Tommeliden mener at den ældre bygningsmasse 
på dagtilbud skal prioriteres mht. renovering.

Børnehuset Videbechs Minde anbefaler en høringsperiode på 2 uger eller 
mere.

Emne i 
Reduktionskatalog

Kvalificering:
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Samling af 
pedelfunktionerne

Størstedelen af høringsparterne på Dagtilbud er positive vedr. forslaget og 
efterspørger generelt en harmonisering af servicen områderne i mellem – 
både geografisk og fagligt. 
Flere høringsparter på dagtilbud stiller forslag om at områdestrukturen for 
pedelfunktionerne følger den geografiske opdeling som dagtilbudsområderne 
har. 
Enkelte høringsparter på Dagtilbud udtrykker bekymring for om nærhed, 
kendskab og ansvar fra pedellernes side kan forsvinde. 

Reduktion på 1% på 
decentrale konti, 
administrativ 
organisation under 
Økonomi- og 
Erhvervsudvalget

Bestyrelsen og lokal MED i område sydvest udtrykker bekymring for at en 
reduktion vil betyde flere administrative opgaver til børnehusledere samt 
forringelse af serviceniveauet.

Centralisering af 
bygningspuljer

En stor del af høringsparterne i Dagtilbud mener, at det er for optimistisk med 
en besparelse på 20% og stiller spørgsmål til hvad begrundelsen for denne 
besparelse er. Der udtrykkes desuden generelt på Dagtilbud bekymring for om 
anlægsmidlerne målrettet Dagtilbud fremadrettet vil kunne bruges på andre 
områder, eksempelvis til skoler eller plejecentre.
MED udvalget i område øst er positivt på, at besparelser ikke rammer de 
varme hænder. 

Lokal MED i område Vest tilkendegiver, at det er nødvendigt med midler til 
etablering og renovering at køkkener i puljen.

Centralisering af dele af 
administrationen på 
skoler

Område-MED Nord har positive oplevelser efter centralisering af 
administrationen på dagtilbud.

Udviklingspuljen Område-MED Nord og Bestyrelsen område nord ser positivt på forslaget.

Rengøring (decentralt) Område-MED Nord og bestyrelsen område nord gør opmærksom på at 
rengøringsstandarden ikke må forringes.
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Resumé af høringssvar vedr. budgetkatalog og reduktioner 2020-23 – 
Skoler og klubber

Resumé af høringssvar fra Skolebestyrelser, Skole MED og lokal MED’er på skolerne

Emne i Budgetkatalog: Høringssvar:
Budgetrammer Overordnet set er alle enige i følgende: ”En mængdetilpasset økonomiske 

ramme som følgende af faldende børnetal ændrer i udgangspunktet ikke ved 
en samlet opgave omkring børns læring og trivsel. Vi ser således med 
bekymring på muligheden for at lykkes med den pædagogiske opgave omkring 
inklusion og sunde læringsfællesskaber – herunder ASF, ordblindeindsats, 
flersprogede børn, specialpædagogisk bistand mv.”

Der bliver desuden påpeget, at hvis demografiregulering effektueres, bliver 
det nærmest umuligt at tildele én lærer til alle fagfaglige undervisningstimer.

Udfordringer – Klasser 
forberedt til børn med 
ASF

Overordnet set er alle enige i følgende: ”Vi er uforstående over for, at et bredt 
politisk indsats- og fokusområde jf. konstitueringsaftalen skal finansieres 
inden for B&U. Det er svært at forestille sig, at vi inden for eksisterende 
ramme, som presses yderligere i kommenende overslagsår, kan finde 
økonomien hertil”.

Viborg Ungdomsråd opfordre desuden til, at tiltaget bliver taget op til 
overvejelse, da de ikke mener dette er den korrekte løsning.

Udfordringer – Justering 
af folkeskolereform

Flere skoler forventer, at der kommer mere økonomi ud til skoler efter 
justering af skolereformen sammen med at kortere skoledage bør betyde 
mere økonomi til klubberne.

Driftsønsker - 
Ordblindeindsats

Overordnet set er alle enige i følgende: ”Vi er uforstående over for, at et bredt 
politisk indsats- og fokusområde jf. konstitueringsaftalen skal finansieres 
inden for B&U. Det er svært at forestille sig, at vi inden for eksisterende 
ramme, som presses yderligere i kommenende overslagsår, kan finde 
økonomien hertil”.

Desuden er flere også enige i følgende: ”Tænker det vil være bedst at udvide 
tilbuddet decentralt ude på de enkelte skoler og fastholde læsecentret, som 
det er nu, herved vil det komme langt flere elever til gode og der er ikke nogen 
elever, der siger nej tak til tilbuddet pga. transport og utryghed”.

Teknisk tilretning af 
anlægsbudget

Skals Skole er uforstående over, at de midler de var lovet at kunne beholde 
hvis det ikke lykkes at flytte Ulbjerg SFO, er forsvundet.

Ørum Skole påpeger vigtigheden af at midlerne til ombygningen af skolen ikke 
nedsættes eller udskydes.

Nye anlægsønsker i 
Budgetperioden

Der er generel tilfredshed fra de skoler og klubber der er blevet prioriteret i 
budgetkataloget.

Søndre Skole tilføjer at de gerne ser, at processen fremskønnes på grund af 
bygningen tilstand. Desuden ønsker de, at der udarbejdes en ny helhedsplan, 
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når den igangværende renovering er tilendebragt, så den rigtige løsning 
sikres.

Sødalskolens bestyrelse og lokal MED undrer sig over at deres del af 
helhedsplanen ikke fremgår af anlægsønskerne. I planen er der afsat 800.000 
kr. til forbedring af fællesrum, SFO, madkundskab, møde og træværksted på 
vores afdeling i Løvel og på afdelingen i Rødding har der været afsat 600.000 
kr. til forbedringer omkring lokalestruktur og SFO Klub. Desuden henvises der 
til anlægsønsker som blev præsenteret for Børne- og Ungdomsudvalget i 
februar 2019. Ønskerne fremgår af skolebestyrelsens høringssvar.

Nye anlægsønsker ud 
over budgetperioden

Der er generel tilfredshed fra de skoler og klubber, der er blevet prioriteret i 
budgetkataloget.

Fællesbestyrelsen på Mønsted/Sparkær Skoler samt lokal MED opfordrer til at 
faglokalerne på Mønsted skole og Sparkær Skole medtænkes i de nye 
anlægsønsker. Lokalerne er over 55 år gamle og er ikke tidssvarende.

Vedr. Sødalskolen henvises til ovenstående.

Hammershøj Skoles bestyrelse og lokal MED anerkender at ønsket om 
renovering af omklædningsfaciliteterne ved gymnastiksalen er registreret 
men at en udsættelse er uacceptabel, da det vurderes at en så lang 
udsættelse blot øge risikoen for tæring og mere omfattende skader og 
dermed at gymnastiksalen ikke kan benyttes af dagplejen, børnehuset, skolen 
eller idrætsforening. Skoleledelsen har ligeledes tidligere anmodet om en 
renovering af udluftningssystemet på skolen. Der er problemer med 
mangelfuld udluftning og helt konkret separation af luften fra faglokaler som 
skolekøkken.

Karup Skoles bestyrelse og lokal MED ønsker at blive tilgodeset, da bl.a. fysik 
og idrætsfaciliteter (særligt omklædning) ikke er tilsvarende og afspejler at 
lokalerne er indrettet på et tidspunkt, hvor undervisningen var anderledes 
end nu ift. indretning og brug af faglokaler.

Andet Overordnet set er alle enige i følgende: ”Vi opfordrer til, at man sørger for at 
opretholde den nødvendige balance mellem centralt og decentralt niveau, når 
der skal findes reduktioner, der har betydning for vores kerneopgaver – børn 
og unges læring og trivsel”

Emne i 
Reduktionskatalog

Kvalificering:

Investeringstiltag vedr. 
forhindring af socialt 
bedrageri

Bøgeskovskolen og Egeskovskolen er uforstående overfor, at skoler og 
klubber skal bidrage med 70.000 kr. til forhindring af socialt snyd.

Samling af 
pedelfunktionerne

Overordnet set er alle enige i følgende: ”Reduktionen ved besparelserne står 
ikke mål med de kvalitetsmæssige konsekvenser. Vi ønsker at den nuværende 
distriktsmodel skal fastholdes og der skabes ro om strukturen fremadrettet”.
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Reduktion på 1% på 
decentrale konti, 
administrativ 
organisation under 
Økonomi- og 
Erhvervsudvalget

Hammershøj Skole og Ørum Skole har allerede fælles administration og 
mener ikke, at de kan reducere yderligere.

Vestfjends Skole mener, at det er en dårlig ide.

Centralisering af dele af 
administrationen på 
skoler

Overordnet set er alle enige i følgende: ”Vi ser ikke at centraliseringen af dele 
af administrationen på nogen måde står mål med de åbenlyse konsekvenser 
en reduktion måtte have for børn, forældre, medarbejdere og ledelse”.

Desuden opfordrer de alle til: ”At man tænker sig rigtig godt om en gang til og 
kigger i resultaterne fra sidste gang, spørgsmålet blev drøftet”. 

Rengøring (decentralt) Brattingsborgskolen har hjemtaget rengøringen og forventer derfor, at det 
ikke har betydning for deres budgetramme.

Møldrup skole mener ikke, at der kan skæres yderligere på rengøringen, hvis 
der skal være et minimum af arbejdsmiljø for børn og voksne.

Hald Ege Skole kan ikke bakke op om en reduktion, men mener udbuddet skal 
bruges til at hæve niveauet på den nuværende rengøring.
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Resumé af høringssvar vedr. budgetkatalog og reduktioner 2020-23 – 
Familie & Rådgivning

Resumé af høringssvar fra Fag-MED Familie og Rådgivning, Lokal-MED Familie, Lokal-MED PPL

Emne i Budgetkatalog: Høringssvar:
Udfordringer – Klasser 
forberedt til børn med 
ASF

Lokal MED i PPL forudser, at PPL kommer til at spille en central rolle i 
etablering, opbygningen og driften af tilbuddet.
Eftersom der er tale om en udvidelse af vores nuværende indsats til børn og 
unge med ASF, er det vores vurdering, at det vil være en forudsætning for 
opgaveløsningen, af PPL tilgodeses i forhold til tildeling af ressourcer.

Dette skal især ses i forbindelse med, at den nye indsats bygges op omkring et 
specialiseret tilbud i almen. I den kontekst vil PPLs bistand være af afgørende 
betydning, da vi gennem vores mange fagligheder kan bistå med relevant, 
aktuel viden og erfaring inden for netop inklusion på almenområdet.

Driftsønsker - 
Ordblindeindsats

Lokal MED i PPL forudser, at PPL kommer til at spille en central rolle i 
etablering, opbygningen og driften af tilbuddet. Eftersom der er tale om en 
udvidelse af vores nuværende indsats, er det vores vurdering, at det vil være 
en forudsætning for opgaveløsningen, af PPL tilgodeses i forhold til tildeling af 
ressourcer.

Andet Lokal MED i PPL udtrykker desuden bekymring omkring de løbende og årlige 
besparelser, når de såkaldte lavthængende frugter for længst er plukket.

Emne i 
Reduktionskatalog

Kvalificering:

Reduktion på 1% på 
decentrale konti, 
administrativ 
organisation under 
Økonomi- og 
Erhvervsudvalget

Lokal MED i Familieafdelingen antager, at der, såfremt der sker besparelser på 
familieområdet, socialrådgiversiden, vil ske en serviceforringelse i den direkte 
borgerkontakt. 
Familieafdelingen er løbende opmærksom på effektiviseringen og 
koordinering i og af sagsbehandlingen. Samtidig er der øget fokus på den 
kvantitative målsætning vedr. liggetid i afdækningsfasen, overholdelse 
lovpligtige frister og interne retningslinjer om sagsbehandlingstid. 
Da lovgivningen er fundamentet for sagsarbejdet og ufravigeligt i krav hertil 
vil en reduktion af socialrådgivere antages at kunne betyde mindre kontakt til 
den enkelte borger og vores samarbejdspartnere.

Sundhedsplejen er bekymret for, at besparelser på konto 6 vil medføre at 
flere administrative opgaver må løses af sundhedsplejersker.
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Resumé af høringssvar vedr. budgetkatalog og reduktioner 2020-23 – 
Fælles MED Børn & Unge, Sekretariats MED samt Ungdomsråd og 
Handicapråd

Resumé af høringssvar fra Handicapråd, Sekretariats-MED, Fælles-MED

Emne i Budgetkatalog: Høringssvar:
Budgetrammer Handicaprådet er betænkelige ved den negative udvikling i budgettet for BUU 

pga. et betydeligt fald i det samlede budget fra 2020-2023.  

Fælles-MED udtrykker stor usikkerhed i organisationen omkring økonomien, 
grundet den negative demografiudvikling og dennes ukendte indflydelse på 
de kommende års budgetter, hvilket skaber stor usikkerhed i organisationen. 

Udfordringer – Klasser 
forberedt til børn med 
ASF

Handicaprådet har indsendt høringssvar på Autismeanalysen. Rådet er meget 
positive over for det store arbejde, analysen viser, og for de tiltag og 
forandringer som ønskes realiseret. Forventningen er, at forvaltningen vil
udarbejde en beskrivelse af konsekvenserne ved, at dele af ASF-området skal 
rummes indenfor de eksisterende rammer både fysisk og vidensmæssigt og 
der udtrykkes bekymring ifht. hvilke områder indenfor folkeskolen, der skal 
nedprioriteres for at skaffe de økonomiske ressourcer til de nye tiltag.

Sekretariats-MED udtrykker bekymring for, at omprioriteringen af midler 
inden for egen ramme til ASF klasser og ordblindeindsats får konsekvenser for 
serviceniveauet på de berørte områder og dermed på indsatser over for andre 
grupper af børn.  

Viborg Ungdomsråd er af den overbevisning at en løsning med ASF klasser 
hverken vil gavne elever uden neurologiske udfordringer, såvel som elever 
med ASF. Viborg Ungdomsråd mener at det i den lange ende vil belaste 
eleverne. I stedet mener Viborg Ungdomsråd at man bør se på mulighederne 
for at opretholde en afdeling for elever med ASF, da det på længere sigt vil 
være gavnligt for eleverne, og sandsynligvis også økonomisk, taget den 
psykiske belastning, på elever med ASF i betragtning.

Udfordringer – Justering 
af folkeskolereform

Handicaprådet ønsker større og samlet fokus på, at alle børn har det godt 
uanset handicap/ formåen. Der udtrykkes Særligt bekymring over, at Skolen 
På Rindsholmvej er vokset ud af sine rammer. Handicaprådet anbefaler 
generelt et styrket fokus på alle barnets overgange. Specielt overgangen fra 
skole til uddannelse og erhverv.

Driftsønsker - 
Ordblindeindsats

Handicaprådet mener at det er positivt med fokus på denne gruppe af 
børn/unge. Det hidtidige tilbud i Læsecentret har været et godt tilbud under 
ophold i centret, men mangelfuldt, når eleven er vendt tilbage til 
distriktsskolen. De mener ligesom i forhold til børn med ASF at det er stærkt 
bekymrende at disse nye tiltag skal rummes indenfor eksisterende rammer 
(Gøgeungeeffekten).

Viborg Ungdomsråd støtter forslaget om ordblindeindsatsen.
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Andet Handicaprådet mener, at udvalget bør være opmærksomme på, at der ud 
over de to fokusgrupper også er behov for at se på tilbuddene til børn med 
andre specielle behov, eks. børn med udviklingshæmning og emotionelle og 
sociale vanskeligheder. Der bør afsættes en pulje til disse områder.

Emne i 
Reduktionskatalog

Kvalificering:

Reduktion på 1% på 
decentrale konti, 
administrativ 
organisation under 
Økonomi- og 
Erhvervsudvalget

Sekretariats-MED udtrykker generel bekymring over de løbende besparelser 
på konto 6, men anerkender, at der for 2020 er tale om reduktioner og ikke 
effektiviseringer, hvilket giver mulighed for, at besparelsen kan findes ved en 
reduktion af serviceniveauet. 

Centralisering af 
bygningspuljer

Sekretariats-MED udtrykker bekymring for at nedskæring af puljen, kan 
betyde, at der ikke vil være ressourcer nok til akut opståede 
vedligeholdsopgaver. 

Ift. en mulig effektiviseringsgevinst af en centralisering af puljen, peger 
Sekretariats-MED på, at der - uanset placeringen af en pulje - vil være et 
behov for en tæt dialog med B&U og de enkelte institutioner, ligesom der 
fortsat vil være behov for administration af de enkelte projekter. 
Administrationen af anlæg er allerede i dag samlet på ganske få medarbejdere 
i B&U. Det er således vurderingen, at der ikke vil være et yderligere 
effektiviseringspotentiale ved en centralisering af puljen, men derimod en 
risiko for tab af kompetencer i en evt. overgangsperiode.  

Centralisering af dele af 
administrationen på 
skoler

Sekretariats-MED bemærker, at besparelsen allerede er taget én gang. 
Sekretariats-MED peger endvidere på, at såfremt der i det endelige 
udmøntningsforslag foreslås en løsning lig centraliseringen på 
dagtilbudsområdet, at erfaringerne hermed inddrages ift. at sikre en god og 
stabil indkøringsfase. Der må i en overgangsfase forventes et produktionstab, 
ligesom en harmonisering vil betyde mindre understøttelse på nogle skoler og 
mere understøttelse på andre.  Desuden vil der være lokale opgaver, som et 
centraliseret sekretariat ikke vil kunne understøtte. 



Skema til høringssvar vedr. budgetkatalog og reduktioner 2020-23

Skemaet skal benyttes til kvalificering af forslag til budgetkatalog og reduktioner og indsendes til Kirsten 
Himmelstrup på e-mail: khi@viborg.dk

Sidste frist for modtagelse af svar er søndag den 19-05-2019.

Der kan afgives kommentarer til alle emner.

Hvem indgiver høringssvar 
Medarbejdersiden Dagtilbuds MED
Emne i Budgetkatalog: Høringssvar:
Budgetrammer Vi undrer os over at der midt i budgetlægning 

bliver udarbejdet en ny befolkningsprognose som 
betyder at vækstraten bliver mindre end forventet.
Samtidig laver man en demografimodel hvor man 
fastholder reguleringen 60% ved positiv vækst og 
100 % ved negativ vækst, dette synes vi er 
uholdbart.
Vi forventer fuld demografiregulering ved tilgang 
af flere børn.

Derfor vil vi anbefaler at de gamle prognosetal i 
forhold til demografimodel fastholdes til 
finansiering af,

 øgede udgifter på specialområdet.
 større behov i forhold til den øgede 

dækningsgrad i institutionerne.
 de underfinansierede madordninger.

Udfordringer – Klasser forberedt til børn med ASF Forventer ikke udgiften skal dækkes indenfor 
dagtilbuds området. 

Udfordringer – Justering af folkeskolereform

Driftsønsker - Ordblindeindsats Forventer ikke udgiften skal dækkes indenfor 
dagtilbuds området.  

Teknisk tilretning af anlægsbudget

Nye anlægsønsker i Budgetperioden  Positivt at institution i ”Taphede” er medtænkt.

Nye anlægsønsker ud over budgetperioden

Andet

Emne i Reduktionskatalog Kvalificering:
IT udgifter/leasing

mailto:khi@viborg.dk


Investeringstiltag vedr. forhindring af socialt 
bedrageri

Investeringstiltag på sygedagpengeområdet

Besparelser på overførselsområdet

Samling af pedelfunktionerne Dagtilbuds området er positiv overfor forslaget.

Reduktion på 1% på decentrale konti, administrativ 
organisation under Økonomi- og Erhvervsudvalget

Centralisering af bygningspuljer

Reduktion af overførsler på centrale konti

Centralisering af dele af administrationen på skoler

Udviklingspuljen

Rengøring (decentralt)

Forslag til yderligere/alternative reduktioner



Skema til høringssvar vedr. budgetkatalog og reduktioner 2020-23

Skemaet skal benyttes til kvalificering af forslag til budgetkatalog og reduktioner og indsendes til Kirsten 
Himmelstrup på e-mail: khi@viborg.dk

Sidste frist for modtagelse af svar er søndag den 19-05-2019.

Der kan afgives kommentarer til alle emner.

Hvem indgiver høringssvar?
Dagtilbudsbestyrelsen i Område Nord
Emne i Budgetkatalog: Høringssvar:
Budgetrammer Bestyrelsen afventer forhandlingerne om 

demografiaftalen, men har en klar forventning om  
at området med baggrund i et øget børnetal  i 
dagtilbud reguleres.

Bestyrelsen gør opmærksom på de store 
udfordringer der er med at holde de små enheder, 
specielt i landdistrikterne, åbne 50½ time pr uge 
med den nuværende tildeling.
Konsekvensen er at normeringen i de større 
enheder bliver væsentligt forringet.

Udfordringer – Klasser forberedt til børn med ASF Da det er en overordnet politisk beslutning, mener 
dagtilbudsbestyrelsen, at skal midlerne findes 
inden for rammen må det ikke påvirke tildelingen 
til dagtilbud, hvor økonomien i forvejen er meget 
trængt. 
Bl.a. i område Nord forventes en 
regnskabsafslutning med underskud for 2019

Udfordringer – Justering af folkeskolereform Da det er en overordnet politisk beslutning, mener 
dagtilbudsbestyrelsen, at skal midlerne findes 
inden for rammen må det ikke påvirke tildelingen 
til dagtilbud, hvor økonomien i forvejen er meget 
trængt. 
Bl.a. i område Nord forventes en 
regnskabsafslutning med underskud for 2019

Driftsønsker - Ordblindeindsats Da det er en overordnet politisk beslutning, mener 
dagtilbudsbestyrelsen, at skal midlerne findes 
inden for rammen må det ikke påvirke tildelingen 
til dagtilbud, hvor økonomien i forvejen er meget 
trængt. 
Bl.a. i område Nord forventes en 
regnskabsafslutning med underskud for 2019

Teknisk tilretning af anlægsbudget Vigtigt at der ikke ændres på tidsfristerne, specielt 
i Område Nord for byggeriet i Skals, som er blevet 
skubbet ad flere omgange.

mailto:khi@viborg.dk


Nye anlægsønsker i Budgetperioden Dagtilbudsbestyrelsen ønsker en nybygning af 
Børnehuset Lupinmarken inden for 
budgetperioden 2020 – 2023, se nedenfor, men 
kan ikke umiddelbart finde forslag til besparelser 
udover de der er i reduktionsforslagene.

Nye anlægsønsker ud over budgetperioden Bestyrelsen ønsker lige som i de
tidligere budgethøringer, at gøre opmærksom på 
udfordringerne for Børnehuset Lupinmarken. En 
planlagt tilbygning har været af og på budgettet i 
flere år, men er blevet udsat pga. andre projekter 
er blevet prioriteret, men udfordringen er der 
stadig.

Lupinmarken er et efterspurgt børnehus der er 
fyldt op, og der er venteliste flere år frem.
Bestyrelsen fastholder  derfor deres indstilling fra 
høringssvaret i 2017 og 2018 om, at der som følge 
af etablering af produktionskøkken enten bør 
bygges et helt nyt tidssvarende børnehus eller som 
minimum tilbygges minimum 80 m2 som 
lokalplanen tillader.
Lupinmarken er i sin tid bygget som midlertidig 
pavillon byggeri uden sokkel. 
Der er i flere omgange bygget om og til bl.a. et 
produktionskøkken og behov for etablering af flere 
vuggestuepladser. Så udover problemer med m2, 
meget små personale og garderobeforhold, er 
Børnehuset hverken tidssvarende eller 
hensigtsmæssigt indrettet længere.
Den manglende sokkel er skyld i at der ofte er 
udfordringer med mus, og bestyrelsen har derfor 
en bekymring for om det på sigt kan medføre 
større udfordringer og yderligere 
sundhedsskadelige forhold pga. skadedyr.
Der må under alle omstændigheder i nærmeste 
fremtid forventes større ekstraudgifter til 
vedligeholdelse af bygningen.

Andet Ingen bemærkninger

Emne i Reduktionskatalog Kvalificering:
IT udgifter/leasing Ingen bemærkninger

Investeringstiltag vedr. forhindring af socialt 
bedrageri

Ingen bemærkninger

Investeringstiltag på sygedagpengeområdet Ingen bemærkninger



Besparelser på overførselsområdet Ingen bemærkninger

Samling af pedelfunktionerne Forslaget finder bestyrelsen meget positivt, da 
dette vil være med til at sikre en større faglighed 
og bedre koordinering, samt sikre en mere 
ensartet service i dagtilbud.

Reduktion på 1% på decentrale konti, administrativ 
organisation under Økonomi- og Erhvervsudvalget

Ingen bemærkninger

Centralisering af bygningspuljer Bestyrelsen anbefaler en centralisering af puljerne, 
evt. i første omgang kun for skole og dagtilbud. 

Bestyrelsen undres sig dog over, om en samling af 
puljerne, vil gøre det muligt at reducere med 20 %, 
da der i flere år ikke har været penge til mindre 
anlægsprojektet i dagtilbud, med den begrundelse 
at pengene er brugt til køkkener, så der må 
forventes, at der er et efterslæb.

Reduktion af overførsler på centrale konti Ingen bemærkninger

Centralisering af dele af administrationen på skoler Ingen bemærkninger

Udviklingspuljen Bestyrelsen ser positivt på forslaget

Rengøring (decentralt) Der bør være en opmærksomhed på, at 
besparelsen ikke medfører en forringelse af 
rengøringsstandarten.

Forslag til yderligere/alternative reduktioner Ingen forslag.



Skema til høringssvar vedr. budgetkatalog og reduktioner 2020-23

Skemaet skal benyttes til kvalificering af forslag til budgetkatalog og reduktioner og indsendes til Kirsten 
Himmelstrup på e-mail: khi@viborg.dk

Sidste frist for modtagelse af svar er søndag den 19-05-2019.

Der kan afgives kommentarer til alle emner.

Hvem indgiver høringssvar?
Område-MED  i  Område NORD
Emne i Budgetkatalog: Høringssvar:
Budgetrammer Område MED afventer forhandlingerne om 

demografiaftalen, men har en klar forventning om  
at området med baggrund i et øget børnetal  i 
dagtilbud reguleres.

Desuden ønsker MED at gøre opmærksom på de 
store udfordringer, der er med at holde de små 
enheder åbne 50½ time pr uge med den 
nuværende tildeling.
Konsekvensen er at normeringen i de større 
enheder bliver væsentligt forringet.

Udfordringer – Klasser forberedt til børn med ASF Da det er en overordnet politisk beslutning, mener 
område-MED, at hvis det besluttes at midlerne skal 
findes inden for rammen, må det ikke påvirke 
tildelingen til dagtilbud, hvor økonomien i forvejen 
er meget trængt. 
Bl.a. i område Nord forventes en 
regnskabsafslutning med underskud for 2019

Udfordringer – Justering af folkeskolereform Da det er en overordnet politisk beslutning, mener 
område-MED, at hvis det besluttes at midlerne skal 
findes inden for rammen, må det ikke påvirke 
tildelingen til dagtilbud, hvor økonomien i forvejen 
er meget trængt. 
Bl.a. i område Nord forventes en 
regnskabsafslutning med underskud for 2019
        

Driftsønsker - Ordblindeindsats Da det er en overordnet politisk beslutning, mener 
område-MED, at hvis det besluttes at midlerne skal 
findes inden for rammen, må det ikke påvirke 
tildelingen til dagtilbud, hvor økonomien i forvejen 
er meget trængt. 
Bl.a. i område Nord forventes en 
regnskabsafslutning med underskud for 2019

mailto:khi@viborg.dk


Teknisk tilretning af anlægsbudget Område -MED finder det vigtigt, at der ikke ændres 
på tidsfristen for byggeriet i Skals,som er blevet 
skubbet ad flere omgange.
Det skaber usikkerhed hos personale, ledelse og 
påvirker arbejdsmiljøet negativt.

Nye anlægsønsker i Budgetperioden Område-MED ønsker ny bygning af Børnehuset 
Lupinmarken inden for budgetperioden 2020 – 
2023, se nedenfor, men kan ikke umiddelbart finde 
forslag til besparelser, udover de der er i 
reduktionsforslagene.

Nye anlægsønsker ud over budgetperioden Område-MED ønsker lige som tidligere, at gøre 
opmærksom på udfordringerne for Børnehuset 
Lupinmarken. En planlagt tilbygning har været af 
og på budgettet i flere år, men er blevet udsat og 
andre projekter er blevet prioriteret, men 
udfordringerne er der stadig.

Der er i forbindelse med etablering af 
produktionskøkken taget m2 fra børnene, og da 
børnehuset er efterspurgt og med venteliste i de 
kommende år, bør der findes en fremtidssikret 
løsning.

Desuden er Lupinmarken i sin tid bygget som 
midlertidig pavillon byggeri, og er hverken 
tidssvarende eller hensigtsmæssig indrettet.  
Område-MED gør særligt opmærksom  på de 
utidssvarende arbejdsforhold for medarbejderne 
som fx plads til møder, personalerum, 
administrative arbejdspladser, toilet og 
garderobeforhold.
Der har i flere omgange været udfordringer med 
mus, da byggeriet er uden sokkel. 
Der må under alle omstændigheder i nærmeste 
fremtid forventes store ekstra udgifter til 
vedligeholdelse af bygningen.

Andet Ingen bemærkninger

Emne i Reduktionskatalog Kvalificering:
IT udgifter/leasing Ingen bemærkninger

Investeringstiltag vedr. forhindring af socialt 
bedrageri

Ingen bemærkninger

Investeringstiltag på sygedagpengeområdet Ingen bemærkninger



Besparelser på overførselsområdet Ingen bemærkninger

Samling af pedelfunktionerne Område MED kan se både fordele og ulemper ved 
en samling af pedelfunktionerne.
Der er et ønske om at bevare nærhedsprincippet, 
på den måde at pedellen er en kendt medarbejder 
i huset og kender de tekniske detaljer i huset.’

En frygt kan være, at der bliver lagt flere opgaver 
ud til lederne, som ligger udenfor deres 
kerneområde og kompetencer.

Reduktion på 1% på decentrale konti, administrativ 
organisation under Økonomi- og Erhvervsudvalget

Område MED har en bekymring for, at det alt 
andet lige går det ud over serviceniveauet.

Dagtilbud har i budget i 2017 og 2018 oplevet en 
betydelig reduktion i administrativt personale, 
hvilket har øget de administrative opgaver for 
lederne i børnehusene.

Centralisering af bygningspuljer Område- MED anbefaler en centralisering af 
puljerne, evt. i første omgang kun for skole og 
dagtilbud. 
MED undres sig dog over, om en samling af 
puljerne, vil gøre det muligt at reducere med 20 %.

Reduktion af overførsler på centrale konti Ingen bemærkninger

Centralisering af dele af administrationen på skoler Område MED har oplevet, at det giver større 
koordinering, faglighed og effektivitet i løsning af 
arbejdsopgaverne efter centralisering af 
administrationen.

Udviklingspuljen Område- MED finder at forslaget giver god mening.

Rengøring (decentralt) Område-MED gør opmærksom på, at 
rengøringsstandarten ikke må forringes yderligere.

Forslag til yderligere/alternative reduktioner Ingen forslag

   



Skema til høringssvar vedr. budgetkatalog og reduktioner 2020-23

Skemaet skal benyttes til kvalificering af forslag til budgetkatalog og reduktioner og indsendes til Kirsten 
Himmelstrup på e-mail: khi@viborg.dk

Sidste frist for modtagelse af svar er søndag den 19-05-2019.

Der kan afgives kommentarer til alle emner.

Hvem indgiver høringssvar? Områdebestyrelse Sydvest, Dagtilbud

Emne i Budgetkatalog: Høringssvar:
Budgetrammer o Autismeindsatsen er vigtig, men 

finansieringen heraf må ikke påvirke de 
økonomiske vilkår på almenområdet. 
Særskilt finansiering af autismeindsatsen 
må finde sted.

o Budgetrammen tages i øvrigt til 
efterretning – dog med flg. bemærkninger:

- Der bør indføres en tildelingsmodel på 
dagtilbudsområdet, der afspejler det 
faktiske børnetal. Dermed opnås en 
samstemmighed mellem arbejdsstyrke og 
den reelle opgaveløsning.

- Der bør være et råderum/en buffer i 
budgettet for dagtilbud, så den forøgelse 
af budgetrammen, som dagtilbud fik tildelt 
i 2018, ikke minimeres ift. den faktiske 
personalenormering i det enkelte 
dagtilbud. 
Dette skal ses i lyset af den reelle nedgang 
i den oplevede normering i de enkelte 
dagtilbud, som børnehusene blev udsat for 
i 2019 (uafhængig af udsving i børnetal). 

Udfordringer – Klasser forberedt til børn med ASF

Udfordringer – Justering af folkeskolereform

Driftsønsker - Ordblindeindsats

Teknisk tilretning af anlægsbudget

Nye anlægsønsker i Budgetperioden

mailto:khi@viborg.dk


Nye anlægsønsker ud over budgetperioden

Andet Fra område Sydvests side ønskes en 
budgettildeling, som tager hensyn til de 
socioøkonomiske forhold de fem områder imellem.
Dette begrundes med en kraftige formodning om, 
at område Sydvest har en befolkningssammen-
sætning, der afstedkommer et behov for en særlig 
pædagogisk indsats i flere af områdets børnehuse.

Emne i Reduktionskatalog Kvalificering:
IT udgifter/leasing

Investeringstiltag vedr. forhindring af socialt 
bedrageri

Investeringstiltag på sygedagpengeområdet

Besparelser på overførselsområdet

Samling af pedelfunktionerne Fra område Sydvests side er der opbakning til en 
samling af pedelfunktionerne. Dette begrundes 
med, at der, dagtilbuddene imellem, opleves stor 
uensartethed ift. kvalitet, service og omfang af 
ydelserne fra pedelfunktionen.

Reduktion på 1% på decentrale konti, administrativ 
organisation under Økonomi- og Erhvervsudvalget

Centralisering af bygningspuljer Bør ikke medføre en reduktion samlet set – men 
rationalet bør forblive i B&U og medføre en øget 
aktivitet.

Reduktion af overførsler på centrale konti

Centralisering af dele af administrationen på skoler

Udviklingspuljen

Rengøring (decentralt)

Forslag til yderligere/alternative reduktioner



Skema til høringssvar vedr. budgetkatalog og reduktioner 2020-23

Skemaet skal benyttes til kvalificering af forslag til budgetkatalog og reduktioner og indsendes til Kirsten 
Himmelstrup på e-mail: khi@viborg.dk

Sidste frist for modtagelse af svar er søndag den 19-05-2019.

Der kan afgives kommentarer til alle emner.

Hvem indgiver høringssvar? Område-MED Sydvest, Dagtilbud

Emne i Budgetkatalog: Høringssvar:
Budgetrammer o Autismeindsatsen er vigtig, men 

finansieringen heraf må ikke påvirke de 
økonomiske vilkår på almenområdet. 
Særskilt finansiering af autismeindsatsen 
må finde sted.

o Budgetrammen tages i øvrigt til 
efterretning – dog med flg. bemærkninger:

- Der bør indføres en tildelingsmodel på 
dagtilbudsområdet, der afspejler det 
faktiske børnetal. Dermed opnås en 
samstemmighed  mellem arbejdsstyrke og 
den reelle opgaveløsning.

- Der bør være et råderum/en buffer i 
budgettet for dagtilbud, så den forøgelse 
af budgetrammen, som dagtilbud fik tildelt 
i 2018, ikke minimeres ift. den faktiske 
personalenormering i det enkelte 
dagtilbud.
Dette skal ses i lyset af den reelle nedgang 
i den oplevede normering i de enkelte 
dagtilbud, som børnehusene blev udsat for 
i 2019 (uafhængig af udsving i børnetal).

Udfordringer – Klasser forberedt til børn med ASF

Udfordringer – Justering af folkeskolereform

Driftsønsker - Ordblindeindsats En imødekommelse af driftsønskerne må ikke have 
en følgeeffekt, som påvirker vilkårene for indsats 
og drift på almenområdet.

Teknisk tilretning af anlægsbudget

Nye anlægsønsker i Budgetperioden

Nye anlægsønsker ud over budgetperioden
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Andet Fra område Sydvests side ønskes en 
budgettildeling som tager hensyn til de 
socioøkonomiske forhold de fem områder imellem.
Dette begrundes med en kraftig formodning om, at 
område Sydvest har en befolkningssammen-
sætning, der afstedkommer et behov for en særlig 
pædagogisk indsats i flere af områdets børnehuse.

Emne i Reduktionskatalog Kvalificering:
IT udgifter/leasing

Investeringstiltag vedr. forhindring af socialt 
bedrageri

Investeringstiltag på sygedagpengeområdet

Besparelser på overførselsområdet

Samling af pedelfunktionerne Fra område-MED i område SV, er der opbakning til 
en samling af pedelfunktionerne. Dette begrundes 
med, at der, dagtilbuddene imellem, opleves stor 
uensartethed ift. kvalitet, service og omfang af 
ydelserne fra pedelfunktionen.

Reduktion på 1% på decentrale konti, administrativ 
organisation under Økonomi- og Erhvervsudvalget

Centralisering af bygningspuljer Bør ikke medføre en reduktion samlet set – men 
rationalet bør forblive i B&U og medføre en øget 
aktivitet.

Reduktion af overførsler på centrale konti

Centralisering af dele af administrationen på skoler

Udviklingspuljen

Rengøring (decentralt)

Forslag til yderligere/alternative reduktioner



Skema til høringssvar vedr. budgetkatalog og reduktioner 2020-23

Skemaet skal benyttes til kvalificering af forslag til budgetkatalog og reduktioner og indsendes til Kirsten 
Himmelstrup på e-mail: khi@viborg.dk

Sidste frist for modtagelse af svar er søndag den 19-05-2019.

Der kan afgives kommentarer til alle emner.

Hvem indgiver høringssvar?
Dagtilbudsbestyrelsen i område Sydøst
Emne i Budgetkatalog: Høringssvar:
Budgetrammer Vi oplever generelt en stor usikkerhed om den 

økonomiske ramme. Der er usikkerhed i forhold til 
den politiske drøftelse om demografi. Vi har en 
forventning om, at vi får flere børn og forventer 
derfor at budgetrammen tilrettes i positiv retning.
Der er ligeledes usikkerhed i forhold til 
reduktionsforslagene. Hvis nogle af forslagene 
forkastes af Økonomi- og Erhvervsudvalget, kan 
det betyde besparelser for Børn og Unge.

Udfordringer – Klasser forberedt til børn med ASF Vi har en bekymringen for, at det kan belaste 
Dagtilbuds økonomi, hvis pengene skal findes 
inden for eget område. Vi forventer dagtilbud 
friholdes og der tilføres ekstra midler til de tre 
tiltag.

Udfordringer – Justering af folkeskolereform do

Driftsønsker - Ordblindeindsats do

Teknisk tilretning af anlægsbudget

Nye anlægsønsker i Budgetperioden

Nye anlægsønsker ud over budgetperioden

Andet

Emne i Reduktionskatalog Kvalificering:
IT udgifter/leasing

Investeringstiltag vedr. forhindring af socialt 
bedrageri

Investeringstiltag på sygedagpengeområdet

mailto:khi@viborg.dk


Besparelser på overførselsområdet

Samling af pedelfunktionerne Samlingen af pedelfunktionerne vil give mulighed 
for, at der kan ydes en mere ensartet service i alle 
områder. 
Dog ønsker vi i område Sydøst, at man i en evt. 
omorganisering kigger på de velfungerende 
samarbejdsmåder, som pedelfunktionerne 
fungerer på i område Sydøst. Ligeledes har vi et 
ønske om, at man bevarer de pedeller i området, 
som har kendskab til områdets bygninger.

Reduktion på 1% på decentrale konti, administrativ 
organisation under Økonomi- og Erhvervsudvalget

Vi har en bekymring for, at der ved en reduktion 
kan falde opgaver tilbage til de decentrale enheder 
således, at børnehuslederne belastes med flere 
administrative opgaver.

Centralisering af bygningspuljer Svært at gennemskue konsekvenserne for de 
opgaver, der skal udføres.
Vi undre os over, at man forventer at en 
sammenlægning af puljerne, kan give plads til en 
reduktion på 20 %. 

Reduktion af overførsler på centrale konti

Centralisering af dele af administrationen på skoler

Udviklingspuljen

Rengøring (decentralt)

Forslag til yderligere/alternative reduktioner



Skema til høringssvar vedr. budgetkatalog og reduktioner 2020-23

Skemaet skal benyttes til kvalificering af forslag til budgetkatalog og reduktioner og indsendes til Kirsten 
Himmelstrup på e-mail: khi@viborg.dk

Sidste frist for modtagelse af svar er søndag den 19-05-2019.

Der kan afgives kommentarer til alle emner.

Hvem indgiver høringssvar?
Område-MED i område Sydøst
Emne i Budgetkatalog: Høringssvar:
Budgetrammer Der er stor usikkerhed om budgetrammen særligt 

omkring demografi og reduktionskataloget. Vi 
kender ikke konsekvenserne af drøftelsen om 
demografien, ligesom vi ikke kender 
konsekvenserne, hvis nogle af punkterne i 
reduktionskataloget tages ud. Det kan betyde, at 
pengene skal finde på B & U området. 

Udfordringer – Klasser forberedt til børn med ASF I forhold til autismeområdet, folkeskolereform og 
ordblindeindsats har vi en bekymring for, at det vil 
belaste Dagtilbuds økonomi, hvis pengene til 
indsatserne skal findes inden for B & Us egen 
ramme. Vi gøre opmærksom på, at Dagtilbud bør 
friholdes.

Udfordringer – Justering af folkeskolereform Do

Driftsønsker - Ordblindeindsats Do

Teknisk tilretning af anlægsbudget

Nye anlægsønsker i Budgetperioden

Nye anlægsønsker ud over budgetperioden

Andet

Emne i Reduktionskatalog Kvalificering:
IT udgifter/leasing

Investeringstiltag vedr. forhindring af socialt 
bedrageri

Investeringstiltag på sygedagpengeområdet

Besparelser på overførselsområdet

mailto:khi@viborg.dk


Samling af pedelfunktionerne Vi ser gerne, at de gode eksempler vi har fra 
samarbejdet i område Sydøst bruges i en evt. ny 
organisering. 
Vi ser en klar fordel ved, at der bevares en service 
leder, der er kendt i området, idet han har kendskab 
til bygningerne og husenes problematikker. 

Reduktion på 1% på decentrale konti, administrativ 
organisation under Økonomi- og Erhvervsudvalget

Vi er bekymret for at opgaverne i stedet sendes ud i 
de enkelte områder.

Centralisering af bygningspuljer Vi undre os over at flere puljer, der bliver samlet i 
èn pulje, kan give plads til en besparelse, og 
hvilken konsekvenser det vil få for Dagtilbud.

Reduktion af overførsler på centrale konti

Centralisering af dele af administrationen på skoler

Udviklingspuljen

Rengøring (decentralt)

Forslag til yderligere/alternative reduktioner



Skema til høringssvar vedr. budgetkatalog og reduktioner 2020-23

Skemaet skal benyttes til kvalificering af forslag til budgetkatalog og reduktioner og indsendes til Kirsten 
Himmelstrup på e-mail: khi@viborg.dk

Sidste frist for modtagelse af svar er søndag den 19-05-2019.

Der kan afgives kommentarer til alle emner.

Hvem indgiver høringssvar?

Område MED – dagtilbud, område vest

Emne i Budgetkatalog: Høringssvar:
Budgetrammer I budgetkataloget fremgår det at budgetrammen er 

fremskrevet på baggrund af løn og 
prisfremskrivning.  Der er således ikke beregnet 
med demografiregulering. Dvs. hvis der kommer 
flere børn bør der følge penge med og rammen bør 
også baseres herpå. Som en del af dette ses der i 
de kommende år en stigning af børn i dagtilbud 
samtidig med at skolerne nu rammes af det 
faldende børnetal som dagtilbuddene har være 
igennem. Dette faktum bør betyde en øget 
tildeling til dagtilbud og/eller en omfordeling af 
indenfor B&U. 

Med de nuværende budgetter er det svært at drive 
de små enheder, så de har en forsvarlig normering 
i hele åbningstiden. Når vi har små enheder som 
skal tilgodeses ekstra, bliver dette på bekostning af 
de store enheder, som herved får ringere vilkår. 

Udfordringer – Klasser forberedt til børn med ASF Jf. budgetforslaget skal der findes finansiering til 
dette indenfor budgetrammen. Denne finansiering 
bør ikke påvirke dagtilbud og derfor være en ekstra 
bevilling. 

Udfordringer – Justering af folkeskolereform Jf. budgetforslaget skal der findes finansiering til 
dette indenfor budgetrammen. Denne finansiering 
bør ikke påvirke dagtilbud, og derfor være en 
ekstrabevilling. 

Driftsønsker - Ordblindeindsats Jf. budgetforslaget skal der findes finansiering til 
dette indenfor budgetrammen. Denne finansiering 
bør ikke påvirke dagtilbud, og derfor være en 
ekstrabevilling. 

Teknisk tilretning af anlægsbudget
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Nye anlægsønsker i Budgetperioden I forbindelse med oprettelse af 14 ekstra 
vuggestuepladser (placeret i børnehavefaciliteter) i 
Bulderby i 2017 var der ikke finansiering til 
oprettelse af en liggehal. Område MED opfordrer 
derfor til, at dette kommer med i budgetteringen, 
således der er ens vilkår for personalet i alle 
vuggestuer.  En manglende liggehal betyder at 
medarbejdere har et udfordrende fysisk 
arbejdsmiljø (uhensigtsmæssige løft, træk og vrid)

Nye anlægsønsker ud over budgetperioden

Andet

Emne i Reduktionskatalog Kvalificering:
IT udgifter/leasing

Investeringstiltag vedr. forhindring af socialt 
bedrageri

Investeringstiltag på sygedagpengeområdet

Besparelser på overførselsområdet

Samling af pedelfunktionerne Område MED støtter op om denne reduktion. 

Der skal dog være opmærksomhed på at der ikke 
kun tildeles medarbejder timer ud fra 
bygningskvadratmeter. Den ”grønne vedligehold” – 
(græsslåning, hækklipning osv.) varierer væsentligt 
imellem land og bydistrikter. Der skal således tages 
hensyn til at denne opgave er mere tidskrævende i 
landdistrikter. 

I den nuværende organisering ses en tydelig forskel 
i serviceniveauet. Der er fire distrikter i område 
vest. 

I tre af de fire servicedistrikter, ses et tydeligt 
ringere serviceniveau hvad angår bredden i 
kompetencer samt i timer til service. 

I to ud af de fire skoledistrikter, er der én 
serviceleder som er leder for sig selv. 

Med større distrikter bliver der mulighed for at 
sammensætte teams med forskellige fagligheder og 
sikre et fagligt niveau, der modsvarer 
institutionernes behov. Dette opleves pt. i det 
serviceområde som er tilknyttet Viborg midtby 
(under ungdomsskolen)



Der ses endvidere pt. en tendens til at skolerne har 
”ejerfornemmelse” overfor servicemedarbejderen. 
Dette er ikke gældende i det store distrikt, men ses 
i de tre små distrikter hvor der er 1 -2 ansatte. 

Reduktion på 1% på decentrale konti, administrativ 
organisation under Økonomi- og Erhvervsudvalget

Centralisering af bygningspuljer Hvorfor betyder en evt. sammenlægning  en 
besparelse på 20 %. Hvad er begrundelse for denne 
besparelse?

Dagtilbud har tidligere fuld ud brugt de afsatte 
midler til nyetablering af produktionskøkkener, 
idet flere børnehuse løbende har tilvalgt 
frokostordningen.

Dette har været nødvendigt, men det har samtidig 
haft den konsekvens at nogle køkkener – især 
gamle, er slidte eller uhensigtsmæssigt indrettet 
ifht. et godt fysisk og psykisk arbejdsmiljø. Dette 
har ligeledes betydning for effektivitet i arbejdet. 
Det er nødvendigt at der er midler til nyetablering 
og til løbende renovering/opdatering af alle 
køkkener. 

Reduktion af overførsler på centrale konti

Centralisering af dele af administrationen på skoler

Udviklingspuljen

Rengøring (decentralt)

Forslag til yderligere/alternative reduktioner



Skema til høringssvar vedr. budgetkatalog og reduktioner 2020-23 
 

Skemaet skal benyttes til kvalificering af forslag til budgetkatalog og reduktioner og indsendes til Kirsten 

Himmelstrup på e-mail: khi@viborg.dk 

Sidste frist for modtagelse af svar er søndag den 19-05-2019. 

Der kan afgives kommentarer til alle emner. 

Hvem indgiver høringssvar? Dagtilbudsbetyrelsen område Øst 
 

Emne i Budgetkatalog: Høringssvar: 

Budgetrammer 
 

 

Udfordringer – Klasser forberedt til børn med ASF 
 

 

Udfordringer – Justering af folkeskolereform 
 

 

Driftsønsker - Ordblindeindsats 
 

Indsatsen er rigtig god. Dog er den ikke finansieret. 
Det forventes at indsatsen ikke finansieres med 
midler tilhørende dagtilbudsområdet. 

Teknisk tilretning af anlægsbudget 
 

 

Nye anlægsønsker i Budgetperioden 
 

Dagtilbudsbestyrelsen ser positivt på at de allerede 
vedtagne byggerier i Hammershøj og Ørum fortsat 
er på budgettet. 

Nye anlægsønsker ud over budgetperioden 
 

Positivt at der allerede er afsat midler til køb af 
grund mm. i Taphede. Der er i 
dagtilbudsbestyrelsen forventning om fortsat 
fokus, så byggeriet er klar senest med opstart af 
etape 2 af byggeriet.. 

Andet 
 

 

 

Emne i Reduktionskatalog Kvalificering: 

IT udgifter/leasing 
 

 

Investeringstiltag vedr. forhindring af socialt 
bedrageri 
 

 

Investeringstiltag på sygedagpengeområdet 
 

 

Besparelser på overførselsområdet 
 

 

Samling af pedelfunktionerne 
 

I dag er der et rigtig godt samarbejde med den 
enkelte pedel, der tydeligt også føler et ansvar for 
institutionen. Der er i dagtilbudsbestyrelsen en 

mailto:khi@viborg.dk


bekymring for at denne nærhed og ansvar kan 
forsvinde. Dog anerkendes at der er tale om 
besparelse i stabsfunktion og ikke i det børnenære 
personale. 

Reduktion på 1% på decentrale konti, administrativ 
organisation under Økonomi- og Erhvervsudvalget 
 

 

Centralisering af bygningspuljer 
 

Dagtilbudsbestyrelsen ser positivt på at 
besparelsen ikke rammer de varme hænder. Dog 
tror vi at en besparelse på 20% i bedste fald er 
optimistisk, særligt set i lyset af at præmissen i 
forslaget er noget vag omkring valg af 
administrationsmodel. Samtidig forventes det at 
anlægsmidler fortsat tildeles de enkelte områder 
forholdsmæssigt og dagtilbudsområdet således 
ikke kommer til at betale for renovering på ældre- 
og skoleområdet.  

Reduktion af overførsler på centrale konti 
 

 

Centralisering af dele af administrationen på skoler 
 

 

Udviklingspuljen 
 

 

Rengøring (decentralt) 
 

 

Forslag til yderligere/alternative reduktioner 
 

 

 



Skema til høringssvar vedr. budgetkatalog og reduktioner 2020-23

Skemaet skal benyttes til kvalificering af forslag til budgetkatalog og reduktioner og indsendes til Kirsten 
Himmelstrup på e-mail: khi@viborg.dk

Sidste frist for modtagelse af svar er søndag den 19-05-2019.

Der kan afgives kommentarer til alle emner.

Hvem indgiver høringssvar? Område-MED Øst.

Emne i Budgetkatalog: Høringssvar:
Budgetrammer

Udfordringer – Klasser forberedt til børn med ASF God ide, men forventer at pengene ikke skal findes 
på dagtilbud.

Udfordringer – Justering af folkeskolereform

Driftsønsker - Ordblindeindsats God ide, men forventer at pengene ikke skal findes 
på dagtilbud. 

Teknisk tilretning af anlægsbudget

Nye anlægsønsker i Budgetperioden Positivt at Ørum og Arnbjerg børnehus er fastholdt 
i budgettet. 

Nye anlægsønsker ud over budgetperioden God ide at udbygge med kommunalt børnehus i 
Taphede. 

Andet

Emne i Reduktionskatalog Kvalificering:
IT udgifter/leasing

Investeringstiltag vedr. forhindring af socialt 
bedrageri

Investeringstiltag på sygedagpengeområdet

Besparelser på overførselsområdet

Samling af pedelfunktionerne Er positiv over for forslaget. Kan være en god ide at 
dele dem op i samme områder, som de 5 i 
dagtilbud. 

Reduktion på 1% på decentrale konti, administrativ 
organisation under Økonomi- og Erhvervsudvalget

mailto:khi@viborg.dk


Centralisering af bygningspuljer

Reduktion af overførsler på centrale konti

Centralisering af dele af administrationen på skoler

Udviklingspuljen

Rengøring (decentralt)

Forslag til yderligere/alternative reduktioner







Skema til høringssvar vedr. budgetkatalog og reduktioner 2020-23

Skemaet skal benyttes til kvalificering af forslag til budgetkatalog og reduktioner og indsendes til Kirsten 
Himmelstrup på e-mail: khi@viborg.dk

Sidste frist for modtagelse af svar er søndag den 19-05-2019.

Der kan afgives kommentarer til alle emner.

Hvem indgiver høringssvar?
MED-udvalget Børnehuset Tommeliden, Bestyrelsen for Børnehuset Tommeliden
Emne i Budgetkatalog: Høringssvar:
Budgetrammer

Udfordringer – Klasser forberedt til børn med ASF

Udfordringer – Justering af folkeskolereform

Driftsønsker - Ordblindeindsats

Teknisk tilretning af anlægsbudget

Nye anlægsønsker i Budgetperioden

Nye anlægsønsker ud over budgetperioden

Andet Vi synes, at den ældre bygningsmasse på 
dagtilbudsområdet skal prioriteres med hensyn til 
renovering og opdatering, så de også har passende 
rammer i forhold til pædagogik og miljø.

Emne i Reduktionskatalog Kvalificering:
IT udgifter/leasing

Investeringstiltag vedr. forhindring af socialt 
bedrageri

Investeringstiltag på sygedagpengeområdet

Besparelser på overførselsområdet

Samling af pedelfunktionerne

Reduktion på 1% på decentrale konti, administrativ 
organisation under Økonomi- og Erhvervsudvalget

Centralisering af bygningspuljer

mailto:khi@viborg.dk


Reduktion af overførsler på centrale konti

Centralisering af dele af administrationen på skoler

Udviklingspuljen

Rengøring (decentralt)

Forslag til yderligere/alternative reduktioner



Skema til høringssvar vedr. budgetkatalog og reduktioner 2020-23 
 

Skemaet skal benyttes til kvalificering af forslag til budgetkatalog og reduktioner og indsendes til Kirsten 
Himmelstrup på e-mail: khi@viborg.dk 

Sidste frist for modtagelse af svar er søndag den 19-05-2019. 

Der kan afgives kommentarer til alle emner. 

Hvem indgiver høringssvar? 
 
Emne i Budgetkatalog: Høringssvar: 
Budgetrammer 
 

 

Udfordringer – Klasser forberedt til børn med ASF 
 

 

Udfordringer – Justering af folkeskolereform 
 

 

Driftsønsker - Ordblindeindsats 
 

 

Teknisk tilretning af anlægsbudget 
 

 

Nye anlægsønsker i Budgetperioden 
 

Renovering børnehuset Videbechs Minde 
Børnehusets fysiske rammer er nogle steder nu i 
en stand hvor det ikke kan garanteres at de kan 
overholde gældende krav til fx arbejdsmiljø, 
børnenes miljø og pædagogiske rammer. 
 
Børn vil snart selv kunne forlade institutionen 
gennem misligholdt hegn mv.  
 
Læs mere i vedhæftede bilag 1 og bilag 2. 

Nye anlægsønsker ud over budgetperioden 
 

 

Andet 
 

Vi vil anbefale en høringsperiode på 2 uger eller 
mere. Bestyrelsen består af frivillige 
småbørnsforældre, som skal have 
bestyrelsesarbejdet passet ind i deres øvrige 
gøremål. Bestyrelsen er meget interesseret i en 
saglig proces med inddragelse og sparring. 

 

Emne i Reduktionskatalog Kvalificering: 
IT udgifter/leasing 
 

 

Investeringstiltag vedr. forhindring af socialt 
bedrageri 
 

 



Investeringstiltag på sygedagpengeområdet 
 

 

Besparelser på overførselsområdet 
 

 

Samling af pedelfunktionerne 
 

 

Reduktion på 1% på decentrale konti, administrativ 
organisation under Økonomi- og Erhvervsudvalget 
 

 

Centralisering af bygningspuljer 
 

 

Reduktion af overførsler på centrale konti 
 

 

Centralisering af dele af administrationen på skoler 
 

 

Udviklingspuljen 
 

 

Rengøring (decentralt) 
 

 

Forslag til yderligere/alternative reduktioner 
 

 

 



1 
 

1 
 

Som Bestyrelse i den selvejende Røde Kors institution, Børnehuset Videbechs Minde, har vi bemærket, at der af og til bliver afsat midler til nybygning og renovering af 
kommunale daginstitutioner. Vi vil gerne slå et slag for, at der i forbindelse med den kommende budgetlægning også kigges på vores eksisterende bygninger. Vi må 
stille os det spørgsmål; ”Lever bygningerne op til de pædagogiske krav, der er til danske dagtilbud?” 

Svaret vil være: NEJ! 

Børnehuset Videbechs Minde præsenterer på mange måder en helt unik og fantastisk bygning, men samtidigt er vi vældig udfordret på vores fysiske rammer. Vores 
fysiske rammer lever ikke op til nutidens pædagogiske krav om eksempelvis fordybelsesmuligheder i små grupper, hvilket giver store udfordringer i vores daglige 
pædagogiske praksis.  

 Ønske: Relevans: Baggrund: Løsningsforslag: 

1 Etablering af ny 
vuggestueafdeling 

Kritisk 
Forhøjet 
sygdom 
blandt børn 
og 
personale. 
Pladsmang
el. 

I den ene vuggestueafdeling er der problemer med store 
temperaturforskelle i løbet af dagen samt trækgener fra gulvet. Det 
er problematisk, da de små børn tilbringer meget tid på gulvet.  
Vi har måttet tage et kælderrum i brug som grupperum, som reelt 
er uden dagslys. 
Både børnemiljøet og de voksnes arbejdsmiljø er uhensigtsmæssigt. 
Der er ofte kaotiske tilstande når garderoben er fyldt med overtøj 
og børn og voksne skal forbi samtidigt med at andre er ved at tage 
overtøj på eller af. 
 

Bygning af ny vuggestueafdeling i tilknytning 
til den eksisterende vuggestue.  
Gulvvarme i hele afdelingen ville kunne 
minimere sygdomstilfælde. Opdatering af 
vuggestuens toiletforhold kunne give 
personalet et bedre fysisk arbejdsmiljø og 
imødegå nedslidning. 
Forslaget vil frigive et grupperum og 
garderobe til børnehaven. 

2 Forbedring af børnenes 
toiletforhold 
 
(Løsningsdialog er 
igangsat i 2019 – Men 
ingen tidsplan eller 
tidshorisont) 

Kritisk 
Børn holder 
sig i stedet 
for at gå på 
toilet. 

Vi ser desværre børn, der undgår at gå på toilettet. Toiletbesøg i 
børnehaveafdelingen kan ses af alle gennem flere vinduer, så 
børnene kan ikke gå på toilet i fred og uden at være til offentlig 
skue.  
Samtidig er der opstillet to toiletter i samme rum uden adskillelse, 
så der blot er få centimeter og ingen adskillelse til sidemanden, 
hvilket hygiejnemæssigt er uhensigtsmæssig. 
 

En løsning kunne være, at det eksisterende 
badekar på begge toiletter blev fjernet. Dette 
ville frigive plads til etablering af 2-3 
toiletbåse. 
Udskiftning af vinduer. 



2 
 

2 
 

3 Forbedring af 
personalets faciliteter 

Yderst 
relevant. 
Pladsmang
el. 

Vores pædagogiske værksted er meget lille og det er en udfordring 
når mere end 1 pædagog skal lave Ø-tid. Det samme rum bliver 
brugt til spisning med en vuggestuegruppe samt til div. 
forældresamtaler. Vores personalestue er for lille, meget smalt og 
med lavt til loftet.  
 

Hæve taget på samme måde, som i modsatte 
side af bygningen. Dette vil forbedre både 
værksted og personalestue. 
 

4 Forbedring af lys Yderst 
relevant 

Husets energikilder er gamle og udsender et gulligt lys. Det giver 
både børn og voksne et dårligt indeklima og arbejdsmiljø. 

Tidssvarende energikilder og opfyldelse af 
krav til lys. 
 

5 Optimering af legeplads Kritisk 
Børn vil 
snart selv 
kunne 
forlade 
institutione
n 

Vores legeplads har tidligere fået betegnelsen ’byens mest sølle og 
nedslidte legeplads’. De få legeredskaber vi har er nedslidte og vi 
flere steder, er hegnet omkring børnehaven i kritisk forfald. 
 
Lige netop dette har vi gjort opmærksom på gennem en årrække.  
 

En løsning kunne være, at der udtænkes en 
helhedsplan, hvor alle områder af 
legepladsen inddrages. 
 
Det skal nævnes at vi i 2018 har fået tildelt 
1/8 af det beløb kommunen har vurderet var 
påkrævet. Det sætter vi stor pris på og ser 
frem til tildeling af de resterende 7/8 af 
beløbet. 
 

6 Forbedring af vores 
kreative værksted 

Relevant  Vores kreative værksted er meget lille med lavt til loftet. De snævre 
og ufleksible rammer, virker begrænsende i forhold til udfoldelse og 
fordybelse i kreative udtryksformer, læringsprocesser og projekter. 

En løsning kunne være, at arealet mellem 
liggehallen og selve børnehaven blev anvendt 
til et atelier.  
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Prisoverslag: 

Udarbejdet i 2017-2018 af:  
Bruno Jensen, Bygningskonstruktør,  
Viborg Kommune, Teknik & Miljø 
 
Overslaget omfatter: 

 Renovering af i 4 toiletrum, der er placeret i tilknytning til eksisterende grupperum, 
 etablering af ny toiletrum i tilknytning til nye grupperum, 
 etablering af ny garderobe i tilknytning til nye grupperum,  
 etablering af 2 nye toiletrum i sydlig retning af institutionen samt 
 hævning af det eksisterende tag ved værksted, formningsrum og personalerum. 

 

Opgave Overslagspriser (excl. moms) 

Renovering af 4 toiletrum (badekar fjernes, etablering toiletbåse, vvs-arbejde og 
udskiftning til nye klosetter) (Løsningsdialog er igangsat i 2019 – Men ingen tidsplan 
eller tidshorisont) 

100.000,- 

Etablering af nyt toiletrum (renov. af rummet, isætning af vinduer med matteret 
glas, klosetter og håndvaske) 

175.000,- 

Etablering af nyt garderoberum i eksisterende rammer – excl. løs inventar 120.000,- 

Etablering af 2 grupperum á 60 m2 (brutto) 2.400.000,- 

Hævning af det eksisterende tag over værksted, formningsrum og personalerum 300.000,- 

Total 3.095.000,- 

Projektering m.v. ca. 12 % 370.000,- 

I alt 3.465.000,- 

Diverse uforudsete udgifter ca. 10 % 345.000,- 

Total 3.810.000,- 
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